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آموزش همراه با تولید

۳

گفت وگو با مدير مركز مقابله با بيمارى هاى رفتارى محله مصطفى خمينى

حتی از شنیدن نامش یا به زبان آوردن آن می ترسیم و از تصور اینکه شاید یک روز با فرد 
حامل آن بیماری روبه رو شویم هراس داریم. حاضریم به بدترین سرطان مبتلا شویم 
اما یک اچ آی وی مثبت نباشیم. قرار است به سراغ مرکزی برویم که گونه ای دیگر از رفتار 

را به نمایش گذاشته اند...

شكستن تابو ايدز
گفت وگو با هنرمند حجارى روى سنگ در مصلى تاريخى

۶

رام كردن سنگ سخت
پیشینه اش شاید برگردد به همان ابتدای تولد بشر، به زندگی غارنشینی و اولین اشکال 
کنده کاری شده بر روی دیوار. در کشور ما هم پیشینه اش را حول و حوش۴۵۰۰سال 
پیش از میلاد تخمین زده اند. این حرفه از همان زمان تا به امروز تحولات زیادی را 

پشت سر گذاشته و راه های زیادی را طی کرده است...

درمان شهر به شيوه مويرگى

فرجام مصوبات طرح «محله ما» در گفت وگو با معاون فنى و اجرايى 

شهر مانند موجودی زنده است که دچار فرسودگی و بیماری می شود و نیاز به درمان و 
مداوا دارد. این درمان در شهرسازی گاهی به طور فریزکردن یک منطقه انجام می شود 
که پرهزینه و زمان بر است. در عصر کنونی مداوای شهر ها بیشتر به طور مویرگی در 

قطعات کوچک، اما به طور گسترده انجام می شود...
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شهرآرا

ديدار با خانواده شهيد جهانگرد در منطقه6

پسرم مثل يك مرد جنگيد
مسـئولان منطقـه۶ در دهه 
دیـدن  بـه  فجـر،  مبـارک 
جهانگـرد  شـهید  مـادر 
روابـط  گـزارش  رفتند.بـه 
عمومی شهرداری منطقه، 
در ایـن دیـدار کـه معـاون 
فنـی و اجرایی، رئیس اداره 
ناحیـه۲ و رئیـس اداره فرهنگـی و اجتماعی منطقه و 

اعضـای شـورای اجتماعی محلـه حضور داشـتند، 
یـاد و خاطـره این شـهید والامقام را گرامی داشـتند. 
یک  لکـزی، معاون فنـی و اجرایی منطقـه، ضمن تبر
ولادت حضـرت فاطمـه زهـرا(س) از فداکاری های 
مـادران شـهدا و بردبـاری آنـان تمجیـد کـرد و بـه 

جایـگاه ویـژه شـهدا و مـادران آنـان اشـاره کـرد.
مـادر شـهید جهانگـرد در ایـن دیـدار گفـت: پسـرم 

مثـل یـک مـرد جنگیـد و بـه شـهادت رسـید.

شهر مانند موجودی 
زنده اســت که دچار 
فرسودگی و بیماری 
می شــود و نیــاز به 
وا  درمــان و مــدا
دارد. ایــن درمان در 
شهرســازی گاهی به طور فریزکــردن یک منطقه 
انجام می شــود که پرهزینه و زمان بر اســت. در 
عصر کنونی مداوای شهر ها بیشتر به طور مویرگی 
در قطعات کوچــک، اما به طور گســترده انجام 
می شــود. طرح محله ما نیز به نوعی درمان شهر 
به شیوه مویرگی اســت که با مشارکت مردم اتفاق 
می افتد .طرحی که نهم تیرمــاه۱۳۹۸ با حضور 
مدیران شهری، گروه های تسهیلگر و شهروندان 
مشهدی در فرهنگ سرای ترافیک افتتاح شد که در 
آن گروه های متخصص در زمینه پژوهشگری علوم 
اجتماعی و شهرسازی و معماری فراخوان شدند.

 هدف از اجرای این طرح هم طبق گفته محمدرضا 
کلائی، شهردار مشــهد، در مراسم افتتاحیه طرح 
تقویت رویکرد مشــارکتی بین مــردم و مدیریت 
شهری اســت، درواقع به جای اینکه امور از بالا 
به پایین تفویض شــود و برنامه ریزی ها از بالا به 
شــهروندان ابلاغ شــود، مردم خود به شهرداری 

برنامه پیشنهاد می دهند.
«محله ما» در همان روزهای نخســت افتتاح به 
منطقه۶ هم رســید و برگزاری نشست های متعدد 
مردمی با عنوان استماع عمومی و رأی گیری برای 

اولویت های محله از پیامدهای این نشســت ها 
بوده است. گرچه شاید برخی شهروندان درباره به 
ثمر نشستن ایده و طرح هایشان چندان خوش بین 
نبودند اما دیری نپایید که این بدبینی جای خود را به 
اعتماد داد و این دغدغه مندی بحق شهروندان بعد 
از چند ماه از اجرای برخی پروژه ها در گوشه و کنار 
محله ها حالت عملی بــه خود گرفت.موضوعی 
که هادی لکــزی، معاون فنــی و اجرایی منطقه، 
در حاشیه نشســت طرح «محله ما» به خبرنگار 
شهرآرامحله درباره آن گفت: شهروندان در گوشه 
و کنار محلات مطالبه گری و اولویت هایشان را با 
خرد جمعی انتخــاب کردند.او این توضیح را هم 
داد: اختصاص ۳۰۰میلیون تومان در محله برای 
اجرای پروژه ای اســت که مردم درباره آن تصمیم 
می گیرند و این موضوع مغایرتی با دیگر پروژه های 
شــهرداری ندارد که به طور خرد و کلان در جای 
جای منطقه و براســاس بررســی کارشناســان و 

ضرورت انجام می شود.
لکزی بر چکش کاری و پختگی طرح ها و رضایت 
عمومی شــهروندان هــم تأکید کــرد و گفت: ما 
مشاور می گیریم که دغدغه هایی مثل معارضات 
تأسیساتی و احیانا  انطباق نداشــتن طرح بر اجرا 
کم شود یا نباید به کاری ورود پیدا کنیم یا باید کار 
به درستی و به موقع تمام شود.معاون فنی و اجرایی 
منطقــه درباره اولویت های مردمی در ســه ناحیه 
منطقه۶ بــه تفکیک گفت: در ناحیــه یک در بازه 
یک ماهه نیازسنجی انجام شد و در قالب سه استماع 

عمومی نظرات مردم جمع بندی شد.لکزی درباره 
اولویت های انتخابی گفت: محله شهید صدوقی 
(چهنو سابق) اولویت هایی که شهروندان انتخاب 
کردند عبارت از پیاده روسازی و ترمیم آسفالت و 
نصب ســرعت گیر از خیابان چمن تا مصلی۱۵. 
همچنین اصلاح هندســی پارک ریحان در همین 

محله و بازپیرایی لچکی در شهید صدوقی۲۵.
معاون فنی و اجرایی منطقــه درباره وضعیت این 
طرح گفت: اولویت انتخابی مردم در کمیته های 
فنی منطقه بررســی و تأیید شده است و این طرح 

تصویب شده در سال۹۹ اجرا می شود.
وی شهرک شهید بهشــتی در ناحیه یک منطقه۶ 
را جامعه هدف بعدی اجرای طــرح «محله ما» 
دانست و گفت: اهالی این شهرک هم در نشست 
مردمی متفق القول بر بهسازی فضای سبز و آیلند 
کید کردند. خبر خوش لکزی برای اهالی  میانی تأ
این شهرک هم اجرای این طرح تا پایان هفته است: 
پس از تأیید طرح از سوی مشــاور منطقه و تأمین 
اعتبار، پیمانکار آن مشــخص شده و قرار است تا 

پایان هفته جاری این پروژه انجام شود.
 مسئله بعدی که معاون فنی و اجرایی منطقه درباره 
آن توضیح داد برگزاری استماع عمومی در ۴محله 
ناحیه۲ بــود که اولویت هایش را مــردم انتخاب 
کردند: در ناحیه وسیع دو منطقه۶ استماع عمومی 
در دو فاز انجام شد. در فاز نخست طرح محله ما در 
محله های کشاورز و عمار یاسر اجرا شد. همچنین 
در فاز دوم اهالــی دو محله شــهید آقا مصطفی 

نام کلمه محبوب «مادر» 
که می آید قلــب و روح و 
مغز آدمی درگیر می شود، 
جانفشــانی های عجیب 
و محبت هــای بی دریغ 
را بسیار چشــیده، دیده و 
شنیده ایم. به راستی مادر بودن چقدر بزرگ و اثربخش 
می تواند باشد.فاطمه(س) دختر عزیز پیغمبر(ص)، 
این اســوه کامل مادری، در زندگی رستگارانه خویش 
وظیفه  فرزندپروری را به بهترین نحو انجام می داد. او  
فرزندانی تربیت کرد چنان که شــهره و نامی هستند. 
علت نام گذاری روز تولد ایشــان به نام روز مادر و زن 
بسیار شفاف و واضح است. در دین اسلام فرزندآوری 
و فرزندپــروری ارزش اســت. حتی اگــر نگاهی به 
فرهنگ هــای دنیا بیندازیــم خواهیم دیــد که این دو 

موضوع کاملا ارزشمند هستند.
زنان جامعه ما اکنون به دلایل اقتصادی و گاهی اوقات 
به دلایل دیگر مثل گذشته به فرزندآوری نگاه نمی کنند. 
باید بپذیریم البته مدل های فرزندآوری و فرزندپروری 
به شدت تغییر کرده اســت. فرزندآوری از نظر کمیت 
و فرزندپــروری از نظر کیفیت تنزل پیدا کرده اســت. 
فاطمه(س) بر ســلامت جســم و روح فرزندان خود 
کید و تأمل داشــت. در تاریخ زندگی این بزرگ زن  تأ
مطالب بسیاری درباره رســیدگی به جسم فرزندانش 
و بیماری آن ها آمده اســت.پرواضح است خصلت 
روحی مادر و خلقیات و رفتارش بسیار بر تربیت فرزند 
اثرگذار است. در جامعه الان ما به ظاهر تربیت رنگ 
و رو گرفته ، اما از نظر کیفی دچار افت شــده اســت. 
پیش ترها به نظر می آمد یا چنان می نمایاندند که مادران 
دارای فرزند کمتــر باید بهترین ها را تحویل دهند و در 
دهه های ۷۰ بنا بر دلایلی شعار فرزند کمتر زندگی بهتر 
رواج پیدا کرد. به همین سبب رشد صعودی جمعیت 
ایران بسیار کنترل شد. جدای تأثیرات سوء این کنترل 
جمعیت که در آینده ای نــه چندان دور پیری جمعیت 
را خواهیم داشت، زندگی خانواده های ایرانی به طرز 
خاصی تغییر کرد و فرزندســالاری نهادینه شد. بیشتر 
فرزندان ما به دلیل تنها بودن یا محرومیت از داشــتن 
خواهر و برادر رشــد لازم برای ســازگاری در زندگی 
آینده را نخواهند داشــت. مادران امروز متأســفانه آن 
فراغ خاطر گذشته را ندارند. گاهی اوقات تحصیلات 
طولانی و شغل او را خسته کرده و با تمام ارزشش چنان 
او را مشــغول می کند که از خود نیز غافل می شود چه 
برســد به فرزند! هر چند هســتند مادرانی که باوجود 
داشــتن شــغل های وقت گیر و طاقت فرسا همچنان 
یش تلاش  مجاهدانه برای خانــواده و فرزنــدان خو
می کنند. این تمام قصه نیســت گاهــی اوقات روابط 
مریض زوجین اثرات بــدی روی فرزندان می گذارد. 
حتی گاهی اوقات مسائل بی ارزش یک زن را از توجه 
به ارزش مادربودن دور می کند. فراوانی و متأســفانه 
الگو دهی های نامناســب برای زنان از طریق رسانه ها 
و فضای مجــازی زنان را بــه چالش می کشــد و اثر 
نامطلوبی بر تفکر آن ها درباره فرزندآوری می گذارد. 
به عنوان مثال چند وقت پیش شنیدم که دو جوان با این 
پیش شرط که هیچ گاه صاحب فرزند نشوند قرار ازدواج 
گذاشتند! طبیعی است این مسابقات زنان را به آرامش 
دعوت نخواهد کرد. در پی همین آرامش نداشتن ها و 
نگرانی ها تمرکز لازم برای تربیت فرزند از بین می رود 

و تولدها رنگ می بازد.
در پایان باید گفت مطالعه کتاب اثر فرزندپروری بدون 
شرط (حرکت از پاداش و تنبیه به سوی عشق و منطق) 
نگاشته « الفی کهن» و ترجمه کامیار سنایی به والدین 
کمک می کند فرزندان خود را مطابق با نیازهای متنوع 

و فزاینده جامعه امروز پرورش دهند.

فرزندپرورى بدون شرط!

اولین نمایشگاه آثار 
هنری مشترک ایران و 

افغانستان در غدیر

به قلم دوربین

حرف  اول
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درمان شهر به شيوه مويرگى

انسیه شهرکی
دبیر شهرآرا محله

در طرح 
محله ما مشاور 
دغدغه هایی 
مثل معارضات 
تأسیساتی را 
بررسی 
می کنند

سهیلا حسنی
کتابدار محله محمدآباد
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حتی از شنیدن نامش یا به 
زبان آوردن آن می ترســیم 
و از تصور اینکه شاید یک 
روز با فرد حامل آن بیماری 
یم هراس  روبــه رو شــو
داریم. حاضریم به بدترین 
سرطان مبتلا شویم اما یک اچ آی وی مثبت نباشیم. قرار 
اســت به ســراغ مرکزی برویم که گونه ای دیگر از رفتار 
را به نمایش گذاشــته اند. مرکزی که در محله شهید آقا 
مصطفی خمینی آبان ماه امسال راه اندازی شده است تا 
علاوه بر خدمات درمانی، حمایتی و مشاوره ای رایگان، 
امید به داشــتن زندگی عادی را هدیه کند. شهرآرامحله 
با دکتر افشین یعقوبی، رئیس مرکز مشاوره بیماری های 
رفتاری، درباره فعالیت  این مجموعه که اعضایش برای 
کمک رســانی به دردمندان آســتین همت بالا زده اند، 

گفت وگو کرده که قسمت نخست آن از نظر می گذرد.

 ساختمانی متفاوت
خبری از هیاهوی دیگر مراکز بهداشتی و درمانی در این 
ساختمان مرتب و خلوت نیست. حتی توقف یک ساعته 
بر صندلی انتظار برای رویارویی با یک شخص اچ آی وی 
مثبت هم بی نتیجه می ماند. تنها صدای سکوت پیچیده 
در ساختمان است که جلب توجه می کند، اتاق مشاوره 
و پزشک و... با تابلوهایی از هم تفکیک شده اند اما مدیر 
مجموعه در زمان مقرر مصاحبه در محل کارش است تا 

سکوت مرکز را بشکند.

ابتلای ناخواسته
او درباره این مرکز چنین می گوید: اینجا مرکز مشــاوره 
بیماری های رفتاری است که برخی بیماری ها و بحث 

تعهدنداشتن به خانواده را دربرمی گیرد. بعضی از این 
بیماری ها از طریق تزریق در معتــادان تزریقی منتقل 
می شود و کسانی که به طور غیرعمد تماس پیدا می کنند 
با وسایلی که توسط افراد بیمار اچ آی وی مثبت استفاده 

شده و معدوم نشده اند.

 از تاجرآباد تا بازه شیخ
رئیس مرکز مشــاوره بیماری های رفتــاری درباره اینکه 
مجموعه درمانــی اش چه بیمارانی را زیرپوشــش قرار 
می دهد می گوید: اچ آی وی مثبــت و بیماران رفتاری و 
بیماران عفونی خاص زنان و مردان زیرپوشش خدمات 
ماســت. او درباره تعداد این مراکز در مشهد می گوید: 
۴مرکز و یک مرکز اصلی در مشهد داریم. مرکز ما در محله 
آقا مصطفی خمینی از تاجرآباد، قلعه ساختمان، بازه شیخ 
تا امیرآباد، کارمندان، آقامصطفی، شهرک ابوذر، طرق 
و... را زیر پوشش دارد. مدیر مرکز ادامه می دهد: ما برخی 
بیمار تحت درمان داریم که داروهایشان  رایگان است و 
یک سری بیمار مشکوک که خودشان به ما مراجعه می کنند 
و نتیجه اش مشخص می شــود که اگر مبتلا شده باشند 

آزمایش های مرحله دوم انجام می شود و سپس درمان.

 بیمارانی که مراجعه نمی کنند!
 او معضل اصلی این بیماری را چنین توضیح می دهد: 
مســئله اصلی ما، مراجعه نکــردن بیماران اســت و 
نمی توانیم به اجبار از کســی آزمایش بگیریم حتی اگر 

بدانیم او اچ آی وی مثبت دارد.

گا ه سازی  آموزش و آ
او البتــه راهکاری هم یافته اســت: آمــوزش برای ما 
اولویت اســت. برای مدیران مدارس در هفته گذشته 

و کارکنان نیروی هوایی و رابطان بهداشــت جلسات 
گاه ســازی را برگزار می کنیم. از طرفی به ویژه  متعدد آ
برای خانواده های اچ آی وی مثبت هم جلساتی داریم 
گاه شــوند و آموزش داده  که محرمانه اســت اما باید آ
شوند تا از ابتلای دیگر افراد پیشگیری شود و از طرفی 
خودشان در مدت عمرشان با خطرات کمتری روبه رو 
شوند و زندگی عادی داشته باشند که این شدنی است.

 در فرایند درمان عقب هستیم
او از ارائه آمــار مبتلایان به ایدز خــودداری می کند و 
فقط به این نکته بســنده می کند که تا تابو ایدز شکسته 
نشــود، در فرایند درمان عقب خواهیم ماند: نسبت به 
کشورهای همسایه در این مسئله عقب هستیم. ما بیمار 
داریم که انسان فرهیخته و شریفی است که با مراجعه به 
دندان پزشکی دچار بیماری شده است یا آرایشگاه های 
زنانه و مردانه که از طریق ابزار آلوده افراد مبتلا می شوند. 
گاهی را افراد پیدا کنند.فلسفه تشکیل  باید این بینش و آ
مرکز همین مسئله آموزش همگانی و پیشگیری و سپس 
درمان اســت. دکتر یعقوبی در این زمینه می گوید:. 
بیشــتر تمرکز ما بر آموزش اســت و درمان رایگان هم 
داریم. ســازمان بهداشــت جهانی گفته اســت باید 
۹۰درصــد اچ آی وی مثبت ها را تشــخیص بدهید. 
۹۰درصد را درمان کنید و ۹۰درصد این افراد به سطح 
مطلوب برسند اما این سه تا ۹۰ را ما نداریم. به ویژه در 
حوزه تشخیص ضعیف هستیم. کسانی که رفتار پرخطر 
دارند باید خودشــان مراجعه کنند. غربالگری جواب 
نمی دهد. مراجعاتی هم که داشــته ایم همه پنهانی و 
انفرادی بوده اســت تا وقتی که این گونه پیش برویم راه 
به جایی نخواهیم برد گرچه در مقایسه با گذشته رشد 

خوبی برای تبیین این بیماری داشته ایم. 

خمینی و امیرآباد در مســاجد محله نظرات خود را مطرح 
کردند.او درباره نتایج تأییدشــده این نشست های مردمی 
گفت: در محله کشاورز قرار شد طبق نظر شهروندان برخی 
معابر آن آسفالت و بهسازی شود که این پروژه اکنون در حال 
اجراست و در حدفاصل شهید دهنوی ۲۷ و ۲۹ پاتوق محله 
و مکانی برای تفریح و ورزش مردم احداث شود که احداث 

این پاتوق محلی هم از هفته آینده کلید می خورد.
لکزی محله عمار یاســر و طرح های تصویب شده اش را 
چنین تشریح کرد: پیاده رو حد فاصل عماریاسر ۱۴ تا ۶ در 
حال اجراست. میدان گاهی عمار۱۴ که قرار است به پارک 
محلی با فضای خانوادگی تبدیل شــود، از دیگر طرح های 
موردنظر است که در حال حاضر زمین بازی برای کودکان 
کف سازی شده است تا گام های نخست این مکان تفریحی 

چندمنظوره برداشته شود.
معاون فنی و اجرایی منطقه افــزود: فاز۲ ناحیه۲ در محله 
مصطفی خمینــی بازپیرایــی پارک جنگلــی آقامصطفی 
خمینی۳۸ اســت. برای این پروژه نیز پیمانکار مشخص 

شده است و ابتدای سال آینده اجرا می شود.
وی درباره محله امیرآباد نیز گفت: طرح انتخاب شده اهالی 
این محله، پیاده روســازی از امیرآباد ۸ تا ۴۰ اســت که در 
مرحله تأیید طرح از سوی مشاور و شهرداری منطقه است.

معاون فنی و اجرایی منطقه درباره پروژه های مصوب طرح 
«محله مــا» ناحیه۳ هم گفت: در خیابان پورســینا مقابل 
مسجد محوطه ســازی در حال انجام است که ۱۵درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد و انتهای خیابان شهید ظفری نیز قرار 
است معابر ســواره و پیاده رو بهسازی شود که این طرح در 

حال گذراندن مراحل تأیید است.

  شهرکی

نخستین نمایشگاه آثار هنری هنرمندان ایران و افغانستان در فرهنگ سرای غدیر برگزار شد.
 به گزارش شهرآرامحله، محمد صابریان، سرپرست فرهنگ سرای غدیر، گفت: این 
نمایشگاه شامل آثار نفیس خوش نویسی و نقاشی هنرمندان ایران و افغانستان بود که با 

استقبال علاقه مندان همراه بود.

وی افزود: اختتامیه این نمایشگاه روز گذشته یکشنبه ۲۷بهمن در محل نگارخانه برگزار 
شد.سرپرست فرهنگ سرای غدیر گفت: در حاشیه این نشست در همان مکان ورک شاپ 
تخصصی هنری مشترک هنرمندان ایران و افغانستان برپا شد و هنرمندان سبک کارهایشان 

را تشریح کردند. 

گفت وگو با مدیر مرکز مقابله با بیماری های رفتاری در محله آقامصطفی خمینی

شكستن تابو ايدز
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محلات منطقه ما : چهنو، كارمند    ان اول، اســوه هاى 
دفاع مقدس، كارمند    ان د    وم، محمد    آباد    ، شهيد  مصطفي 
خميني،  شــيرين،  اميرآباد    ، معقول، كشاورز،  پورسينا، 

موعود    ،اروند ،    انصار و شهيد     باهنر

بررسی اعتبارات 
سال١٣٩٩

معرفی هنرستانی با بیش از نیم قرن قدمت که مهارت را آموزش می دهد

آموزش همراه با توليد
و  مى زنـم  قـدم  دالان هـا  ميـان 
و  در  بـه  بچه هـا  كـه  را  برگه هايـى 
ديـوار  آويـزان كرده انـد مى خوانـم. 
بيشـترين جملـه اى كـه بـه چشـم 
مى خورد و شـعار مدرسـه اسـت (هر 
هنرجـو، يك كارآفرين) اسـت. انـگار بچه ها رؤياهايشـان 
را بـه در و ديـوار سـوزن كرده انـد و من بارها محقق شـدن 
ايـن رؤياهـا را ديـده ام و از آن ها نوشـته ام. از بچه هايى كه 
چيـزى اختـراع كرده انـد، آن هايى كـه حالا كيـف و كفش 
فارغ التحصيـل نشـده درآمـد  و هنـوز  توليـد مى كننـد 
دارنـد، هنرجوهايـى بـا كلـى ايـده و هدف هـاى متفـاوت 
كـه وجه اشـتراك تمـام آن هـا هميـن ديوارهاسـت كـه 
لابه لايشـان قـد مى كشـند. همين هنرسـتان كه بـه آن ها 
بـال و پـر مى دهـد و جرئت پريـدن. پيـش از ايـن وقت و 

بى وقـت براى مصاحبـه با ايـن هنرجوها به اين هنرسـتان 
پـا گذاشـته ام. حـالا مى خواهـم از خواستگاهشـان بدانم. 
يعنـى هميـن هنرسـتان بـا بيـش از نيم قـرن قدمـت و 
تمـام فـراز و نشـيب هايى كه طـى كرده تـا امـروز چنين 
رويكـردى پيـدا كـرده اسـت. مسـيرى كه باعث شـد طى 
آن خشـت به خشـت ماهيت اين سـاختمان تغييـر كند و 
تبديـل به هنرسـتانى براى پـرورش مهارت بچه ها بشـود. 
هنرسـتانى كـه براى اولين بار رشـته سـراجى را در كشـور 
بـه رشـته هاى فنى ديگـر اضافه مى كنـد و بعد پايـه آن را 
در تمـام شـهرهاى ايران مى گـذارد. كلى تنديس و نشـان 
مى گيـرد از جملـه نشـان آمـوزش همـراه بـا توليـد و اما 
مهم تريـن نشـان  هاى آن حـالا دانش آموزانـى هسـتند كه 
بـه اجبار سـر درس و مدرسـه ننشسـته اند و فقـط فرمول 
حفظ نكرده انـد، حالا خيلـى از آن ها استعدادشـان را پيدا 

رها راد
خبرنگار شهرآرا محله

گـل دفتــــر

 یک ساختمان شسته  و رفته!
پیش از همه این ها، یعنی قبل از انقلاب اینجا زمینی بزرگ بوده 
اســت پر از دار و درخت. اینجا به تعبیر امروز و جغرافیای حال 
حاضر می شــود فضایی در محدوده و حصار خیابان سرخس، 
خیابان جم و خیابان مصلی. زمینی متعلق به آقایی به نام عبداللهیان 
که این زمیــن را وقف عام می کند. اولین ســاختمانی که در این 
محدوده ساخته می شــود همین اداره آموزش و پرورش ناحیه۵ 
است که بعدها تبدیل به مدرسه ای به نام عبداللهیان می شود. آقای 
محمدرضا شجریان، استاد آواز ایران، هم برای مدتی در همین 
مدرســه به عنوان ناظم فعالیت می کند. به گفته قدیمی ها گروه 
سرودی هم در اینجا تشکیل می دهد و خلاصه نقش بسزایی در 
پیشرفت این مدرسه ایفا می کند. مدرسه عبداللهیان سابق امروز 
همین اداره آموزش و پرورش ناحیه۵ است.حوالی همان سال ها، 
حول و حوش سال های ۵۴ و ۵۵ دومین ساختمان در مجاورت 
ساختمان قبلی ساخته می شود. شسته و رفته و تمیز و محکم. با 
ساختار زیربنایی اصولی و ضدزلزله، دیوارهای دوجداره، دارای 
کانال انرژی و اتاق های پنجاه متری و... خلاصه کلام به قول آقای 
بهمدی هر چقدر سوراخ سنبه های این بنا را بگردید هیچ ساختار 

غیراصولی در اسکلت این بنا پیدا نمی شود.

 مدرسه پاسداران
ســال۵۷ هم زمان با پیروزی انقلاب اســلامی این بنا کاربری 
آموزشی پیدا می کند و به دست سپاه سپرده می شود و با نام پاسداران 
و به عنوان یک مدرسه راهنمایی در این منطقه شروع به کار می کند. 
پس از آن اولین گروه آموزشی وارد این مدرسه می شوند. گروهی 
۲۵نفره که بنا به گفته خود این محصلان قدیمی آن ها در همان سال 
اول از وایت برد استفاده می کنند و رنگ گچ و تخته را در این مدرسه 
نمی بینند. البته این فقط یک گوشه ماجراست. کارگاه، آزمایشگاه 
و... این ها گوشه گوشه این مدرسه بوده اند که نشان می دهند این 
ساختمان تمام ویژگی ها و تجهیزات یک مدرسه کامل را از همان 
ابتدا داشته اســت. بعد از مدتی این مدرسه راهنمایی تبدیل به 
دبیرستان می شود. دبیرستانی با ۳رشته ریاضی، تجربی و انسانی.

مهر۷۷ این مدرسه به هنرستان تختی تغییر نام می دهد و ۲رشته 
فنی، یعنی تأسیسات و برق ساختمان هم به رشته های قبلی اضافه 
می شوند. البته تبدیل دبیرستان به هنرستان به گفته آقای بهمدی 
یک شبه اتفاق نمی افتد و نیاز به زمان و تغییرات بنیادی دارد. روند 
این تبدیل هم از همان نقطه با ورود این ۲رشته آغاز می شود و بعد از 
گذشت چند سال، یعنی درست در سال۷۹ تا حدود زیادی تبدیل 
به یک هنرستان می شود. علت این تغییر را می پرسم و آقای بهمدی 
توضیح می دهد:« این تغییر طبق تغییر رویکرد کل نظام آموزشی در 
دهه۷۰ اتفاق افتاد. مسئولان احساس کردند که کشور از نظر نیروی 
نظری اشباع شده و نیاز شدیدی به نیروی فنی دارد. بر همین اساس 
همان سال ها گروهی آموزشی به کشورهای مسلمان و غیرمسلمان 
سفر می کنند و شــیوه آموزش در مدارس این کشــورها را رصد 
می کنند. درنهایت  طــرح دوآل را در مدارس ایران اجرا می کنند. 
طرحی که می گوید ما بیشتر نیاز به مهارت داریم تا نظریه! همان 
سال ها بحث ۳۰/۷۰ هم مطرح شد. اینکه ۷۰درصد محصلان 

باید رشــته های فنی را بیاموزند و ۳۰درصد نظری. 
آن ســال ها این رقم ۲۰/۸۰ بود. یعنی ۸۰درصد در 
رشته های نظری تحصیل می کردند و سهم رشته های 
فنی فقط ۲۰درصد بود. حالا این رقم برای رشته های 

فنی به چیزی حدود ۴۶درصد رسیده است.»

 سراجی برای اولین بار در ایران!
ســال۸۶ تا ۸۹ درســت در بــازه مدیریت آقای 
اسماعیل زاده این هنرســتان دچار تغییرات مهم 
می شود و تجهیزات آن برای رشته های فنی کامل تر 

از قبل می شود. در همان سال ها کانونی به نام کانون تربیتی میثاق 
هم اینجا شکل می گیرد. کانونی زیر نظر اداره آموزش و پرورش 
کل ناحیه در طبقه اول که امور تربیتی، سرود، تئاتر و... زیرنظر 
آن است.اما بزرگ ترین تغییرات این مدرسه در سال۸۷ با ورود 
عباس ظفری به عنوان مدیر مدرســه، ایجاد می شــود. کانون 
فرهنگی میثاق به کل جمع می شــود و مقداری هم به مساحت 
مدرسه افزوده می شــود. کار مهمی که آقای مظفری برای این 
هنرستان انجام می دهد این است که کلی رشته فنی دیگر را هم 
همراه با خودش می آورد. رشته هتل داری، رایانه، طراحی و از همه 
مهم تر سراجی که برای اولین بار در مشهد پایه گذاری می شود! با 
ورود این رشته ها به این هنرستان تعداد هنرجوها به ۶۰۰نفر هم 
می رسد! از همان دوره کلاس های ۵۰ متری هم نصف می شوند 
و حجم زیادی از ساخت و ساز در این مدرسه ایجاد می شود تا 

ظرفیت تحصیل این حجم از هنرجو ایجاد شود.

 رشته های ناهمگون
این حجم زیاد هنرجو هرج و مرج عجیبی را در هنرستان به پا 
می کند و آقای بهمدی سال۸۹ به محض ورود به این مدرسه 
به عنوان مدیر با تعداد زیادی رشته ناهمگون در کنار یکدیگر 
روبه رو می شود. او برای برپاکردن آرامش در این هنرستان ابتدا 
دیواری بین مدرســه می کشد و آن را تقسیم می کند. هنرستان 
تختی۲ که حالا نام آن به احمدی روشن تغییر پیدا کرده است 
به مدیریت آقای قربانیان که یکی از معاونان هنرســتان تختی 
بوده فعالیت خود را آغاز می کند. تعدادی از رشته ها مثل رایانه 
و خیاطی به هنرستان جدید منتقل می شوند و آرامشی نسبی در 
هنرستان ایجاد می شود.سال۹۰ طرحی از طرف وزارت خانه 
صادر می شــود مبنی بر اینکه مدارس کل کشور باید تبدیل به 
مجتمع بشوند. اینکه تمام مدارس در مقاطع مختلف باعنوان 

دانش آموزان یک مجموعه فعالیت داشــته باشــند تا برای 
و آینده آن ها برنامه ای منسجم وجود داشته 

باشد. آقای بهمدی که آن سال ها به عنوان 
مدیرکل این مجموعه انتخاب 

شــده بود درباره اجرای این 
طرح در هنرســتان تختی 

توضیح می دهد:« طبق 
این طرح کلاس های 

آموزشی فشرده ای 
را گذراندیــم تــا 

درست و اصولی 
کار را انجــام 

بدهیم. طرح 
بی هم  خو

بــود اما 
کمــی 

شتاب زده بود و در سال۹۳ هم به کل منحل شد. طی 
این سه سال ما دو مدرسه دیگر را هم به مجموعه 
اضافه کردیم. مدرســه راهنمایی 
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وضعیت پیشرفت فیزیکی و کنترل اعتبارات عمرانی و ترافیکی شهرداری منطقه۶ 
بررسی شد.به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه، نشستی با حضور مدیران کل 
و رؤسای ادارات تخصصی حوزه معاونت عمران و حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
مشهدو معاون فنی و اجرایی و ادارات تخصصی مرتبط شهرداری منطقه۶ به منظور 

بررسی وضعیت پیشرفت فیزیکی، مالی پروژه های عمرانی ترافیکی و همچنین 
بررسی پروژه های سال۹۹ برگزار شد.لکزی، معاون فنی و اجرایی منطقه۶، گفت: 
در این جلسه درباره جذب مالی و پیشرفت فیزیکی عالی بررسی شد و همچنین 

اعتبارات سال۱۳۹۹ نقد شد.

معرفی هنرستانی با بیش از نیم قرن قدمت که مهارت را آموزش می دهد

آموزش همراه با توليد
بى وقـت براى مصاحبـه با ايـن هنرجوها به اين هنرسـتان 
پـا گذاشـته ام. حـالا مى خواهـم از خواستگاهشـان بدانم. 
يعنـى هميـن هنرسـتان بـا بيـش از نيم قـرن قدمـت و 
تمـام فـراز و نشـيب هايى كه طـى كرده تـا امـروز چنين 
رويكـردى پيـدا كـرده اسـت. مسـيرى كه باعث شـد طى 
آن خشـت به خشـت ماهيت اين سـاختمان تغييـر كند و 
تبديـل به هنرسـتانى براى پـرورش مهارت بچه ها بشـود. 
هنرسـتانى كـه براى اولين بار رشـته سـراجى را در كشـور 
بـه رشـته هاى فنى ديگـر اضافه مى كنـد و بعد پايـه آن را 
در تمـام شـهرهاى ايران مى گـذارد. كلى تنديس و نشـان 
مى گيـرد از جملـه نشـان آمـوزش همـراه بـا توليـد و اما 
مهم تريـن نشـان  هاى آن حـالا دانش آموزانـى هسـتند كه 
بـه اجبار سـر درس و مدرسـه ننشسـته اند و فقـط فرمول 
حفظ نكرده انـد، حالا خيلـى از آن ها استعدادشـان را پيدا 

كرده انـد، مهارتـى آموخته اند و خودشـان را بـاور كرده اند.
محمـد بهمـدى، مديـر هنرسـتان تختـى اسـت. چنـدى 
پيـش از او مسـتندى پخـش شـد در شـبكه افـق بـا نام 
از  يكـى  مى دهـد  نشـان  كـه  مسـتندى  وفـا)  (شـاگرد 
معلمـان او بـا نام آقـاى وفا چطـور درسـت در روز ثبت نام 
دسـت او را از دسـت پـدر جدا مى كنـد و از رشـته رياضى 
بـه سـمت رشـته بـرق سـوق مى دهـد و مسـير زندگى او 
را بـراى هميشـه تغييـر مى دهد. حـالا تمام هـدف محمد 
بهمـدى در هميـن مسـير خلاصـه مى شـود. مسـيرى كه 
دوسـت دارد حـالا هنرجويان هنرسـتان تختى هـم آن را 
به درسـتى انتخـاب كنند و بعـد در طول آن استعدادشـان 
را شـكوفا كننـد و از آن حاصلـى داشـته باشـند. حالا در 
اين مدرسـه در دفتر مدير مدرسـه نشسـته ايم تـا در اين 

كنيم. گفت وگـو  زمينـه 

حسین زاده و دبستان پاسداران. در کل ۲۵۰۰دانش آموز در آن 
بازه کوتاه زیرنظر این مجموعه تحصیل می کردند.»

« ته قضیه باید تولید باشد!» مفید و مختصر رویکرد این هنرستان 
از سال۹۴ به بعد می شود همین یک جمله که آقای بهمدی همان 
ابتدا می گوید! از آن به بعد رویکرد مدرسه می شود 
شعار معروف مدرسه: «هر 
هنرجو یــک کارآفرین!» 
مهارت آمــوزی جدی تر 
گرفته می شود و هنرستان 
بــه ســمت اشــتغال و 
کارآفرینــی مــی رود. 
نتیجه ایــن رویکرد هم 
حــالا روی میز جلوی 
چشــم هایم قرار دارد. 
تندیس هنرستان برتر در 
آموزش همراه با تولید! 

البته این تنها موفقیت هنرســتان تختی در زمینه آموزش همراه با 
تولید نیست. آقای بهمدی تجربه بچه ها در این مدرسه را مهم ترین 
دستاورد می داند.آموزش همراه با تولید حلقه مفقودشده سیستم 
آموزش و پرورش کشور است. آموزش همراه با تولید، این امکان 
را به هنرجویان یک هنرستان می دهد که مهارت بیاموزند، تولید 
کنند و کسب درآمد کنند. حالا دانش آموزان این هنرستان نه تنها 
در رشته های سراجی و کیف و کفش بلکه در رشته هایی مثل برق 
و مکانیک هم تولید دارند و درآمدزایی می کنند. از آقای بهمدی 
درباره تجربیات خود هنرجوها در این زمینه می پرسم و او یکی 
یکی همه را پشت سر هم ردیف می کند. تجربه هایی که تمامی 
ندارد. از تولید کیف و کفش توسط بچه ها تا کار برق و کابل کشی 
پروژه ای بزرگ در اردوگاه ۳۷ هکتاری در طرقبه. یکی از نوآوری ها 
که اختراع خود بچه های این مدرسه است استفاده از لامپ های 
اس ام دی است. لامپ هایی که فقط ۱۲ولت مصرف برق دارند 
و هنرجویان خود هنرستان برای تمام ساختمان نصب کرده اند. 
بعد از طی قراردادی ابتدا هنرجویــان این لامپ ها را برای دیگر 
دبیرستان های شهر هم نصب می کنند و پس از مدتی با مقایسه 
هزینه قبض برق نسبت به قبل هزینه 

نصب را دریافت می کنند. این پروژه تنها پروژه ای نیست که بچه ها 
در مدرسه اجرا کرده اند. مســجد فاطمه الزهرا(س) در همین 
مدرسه با هزینه یک خیّر کویتی ساخته می شود و بچه ها مسئولیت 
راه اندازی برق و تأسیســات آن را برعهده گرفتند، کار را به خوبی 

انجام می دهند و هزینه اش را هم دریافت می کنند.

 آچار به دست شدن بچه ها
حدس می زنم پروژکتورهای کوچکی که همان ابتدای ورود به دفتر 
مدیر می بینم و کنار دیوار چیده شده اند هم باید کار خود بچه ها 
باشد. به آن ها اشــاره می کنم و بهمدی داستان این پروژکتورها را 
تعریف می کند: «این پروژکتور ها را خود بچه ها با سرمایه گذاری 
خودشان ساخته اند. این پروژکتور ها ۶تا لنز دارند، پرتاب نور در 
آن ها بیشتر است و شعاع نوری درخور توجهی دارند. پروژکتورها 
در حال حاضر به فروش می رسند و بازار خوبی هم دارند.»آقای 
بهمدی از آچار به دست شدن بچه ها و بررسی خودرو در روزهای 
قبل از عید هم می گوید. اینکه خوردرو کارکنان مدرسه در روزهای 
قبل از عید و سفرها در حیاط مدرسه توسط خود بچه ها سرویس 

می شود و بچه ها هزینه اش را هم دریافت می کنند.

 انجام پروژه ۳۷هکتاری
اما بزرگ ترین پروژه ای که بچه ها موفق می شــوند به خوبی آن را 
انجام بدهند پروژه بــزرگ اردوگاه ۳۷هکتاری در طرقدر طرقبه 
است که نیاز به دوهزار متر کابل کشی داشت و ۵۰میلیون تومان 
هزینه. بچه ها این شجاعت را به خرج می دهند و کار برق آن را انجام 
می دهند. آقای بهمدی از روز افتتاحیه می گوید و استرس بچه ها 
در آن روز: «در روز افتتاحیه مسئولان مختلف از استاندار و... همه 
آمده بودند. بچه ها استرس زیادی داشتند. چون پروژه بزرگی بود و 
با کوچک ترین اتصالی ممکن بود کار مختل شود. بالأخره لحظه 
حساس فرارسید، کلید زده شد و همه پروژکتورها روشن شد. شور 

و حال بچه ها در آن لحظات  وصف ناشدنی بود.»

 موجی تازه در رشته سراجی در سراسر کشور
بهمدی از دیگر اتفاقات خوب این هنرستان را صادرکردن رشته 
سراجی به تمام کشور می داند. او توضیح می دهد که سال۹۶ 
به وزارت خانه اعلام می کنند که از آنجایی که تنها شهر در ایران 
هستند که رشته ســراجی دارند، می توانند این رشته را به تمام 
کشور آموزش بدهند. با این طرح موافقت می شود.۶۴نماینده 
از ۳۲استان کشور به مشهد می آیند و در این هنرستان این رشته 
را به مدت ۵روز آموزش می بینند. از آن ســال به بعد آموزش 
این رشته در هنرستان های سراسر شهرهای ایران پایه گذاری 
می شود و آن ها می توانند در زمینه تولید کیف و کفش در کشور 

موج تازه ای ایجاد کنند.

 اجرای طرح ای اف کیو ام
تجربیاتی که آقای بهمــدی از بچه ها در حوزه آموزش همراه 
با تولیــد می گوید، تمامی نــدارد. از او دربــاره برنامه های 
این هنرســتان در آینــده می گویم. او قبــل از توضیح درباره 
چشم انداز مدرســه می گوید. از برنامه ای اف کیو ام ( برنامه 
تعالی مدیریت) که آن ها به عنوان پایلوت آن را اجرا می کنند. 
برنامــه ای بــرای یک 

مدیریت باکیفیت در یــک مجموعه. به اینجای گفت وگو که 
می رسیم یک پوشــه قطور آبی به دستم می دهد. ورق می زنم 
و کلی جدول و فهرست می بینم که نشان از برنامه ریزی های 
بلندمدت دارد. بهمدی شرح می دهد که این طرح در مدارس 
اروپا اجرا شــده و آن ها نتایج خوبی از اجــرای آن گرفته اند. 
خلاصه اش هم این است که هر اتفاقی قبل از اجرا ابتدا روی 
کاغذ آورده می شــود و از زوایای مختلف سنجیده می شود. 
بعد باید طی یک بازه مشخص به نتیجه برسد. هنگام کار اگر 
مدیریت عوض شود مدیر قبلی طی این برنامه موظف است 

که پروژه ها را دنبال کند و به نتیجه برساند.
بهمدی اما جدا از این برنامه ها آرزوهایی هم در ســر دارد که 
اســم آن ها را آرمان و آرزو نمی گذارد. آن ها را واقعیت هایی 
می داند که هنوز محقق نشــده اند یا حتی چیزهایی که گاهی 
فقط چند قدم با آن ها فاصله داشته اند. او این آرزوها را این طور 
تعریف می کند: «ســال۹۳ غرفه ای در نمایشگاه بین المللی 
داشتیم. آقای الکســاندر آمادو یکی از نمایندگان یونیدو در 
همین نمایشــگاه از غرفه ما دیدن کردند. بــاور نمی کرد که 
اینجا رشته ای به نام سراجی و کیف و کفش دوزی داریم. پس 
از گفت وگو مشتاق شد که مدرســه را از نزدیک ببیند. پس از 
بازدید و نوشتن یک تفاهم نامه قرار بر این شد که آن زمان یک 
میلیارد تومان اینجا هزینه شود و آخرین تجهیزات تولید کفش 
در این مدرسه راه اندازی شــود. این اتفاق نیفتاد و این کار در 
سازمان فنی و حرفه ای انجام شد و این از آرزوهای من بود که 
این مدرسه به قطب کفش دوزی حداقل در ایران تبدیل شود.»

 کمک واقعی به اشتغال
تصمیم می گیرم از خود هنرجوها هم برای چیدن تکه های پازل 
تصویر مدرسه کمک بگیرم. محمد لقائی و یوسف دلیریان از 
هنرجویان رشته سراجی هستند. یکی سال آخر است و دیگری 
هم فارغ التحصیل شــده اســت. محمد حالا تولیدی کیف و 
کفش خودش را دارد و ۸نفر زیر دست او مشغول به کار هستند. 
یوسف هم با پدرش همکاری می کند و هدفش این است که او هم 
روزی تولیدی خودش را داشته باشد. علی ترکانلو هم دانش آموز 
رشــته الکترونیک این هنرستان بوده که حالا در همان رشته در 
دانشــگاه درس می خواند و مشغول به کار است. علی تعریف 
می کند که از همان ســال اول دنبال کار بوده و حاضر بوده برای 
کسب درآمد بنایی هم کند اما به توصیه آقای بهمدی دست نگه 
می دارد و پس از کمی کسب مهارت می رود دنبال پیداکردن کار 
در راستای رشته اش. یک سال تمام از ساعت۲ بعدازظهر پس 
از تعطیلی مدرسه به خیابان سنایی می رود و بدون هیچ درآمدی 
کار می کند. از مونتاژ تابلوهای صنعتی بگیرید تا کابل کشی. 
بعد از یک ســال که شناخته می شود تازه می تواند درآمد کسب 
کند. حالا حدود یک سال است که به درآمدی ثابت و پذیرفتنی 
رسیده است آن هم با تولید یک قطعه نایاب برای کم کردن دمای 
چراغ وقتی خیلی داغ می شود. داستان محمد و یوسف کمی با 
علی متفاوت است. آن ها تا چشم باز می کنند از همان کودکی 
به واسطه خانواده کم و بیش با رشته سراجی آشنا می شوند. بعد 
وردست پدر مشغول به کار می شوند. آن ها هم انتخاب این رشته 
و پر و بال دادن این هنرستان به آن ها را در موفقیتشان مؤثر می دانند. 
از هم کلاسی هایشان می پرسم. محمد و یوسف می گویند که 
حالا هر کدامشــان به کار دیگری مشغول هستند یا خیابان ها 
را از روی بیکاری یا در جست وجوی کار متر می کنند! همگی 
معتقدند که این هنرستان کمک بزرگی به بچه ها برای اشتغال و 
درآمدزایی می کند و به قولی ماهی گیری را به خوبی به آن ها یاد 
می دهد اما حلقه مفقودشده این ماجرا را همان ماهی می دانند. 
سرمایه ای که بعضا برای شروع کار وجود ندارد و بازار کاری که 

حسابی کساد است.
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محلات منطقه ما : چهنو، كارمند    ان اول، اســوه هاى 
دفاع مقدس، كارمند    ان د    وم، محمد    آباد    ، شهيد  مصطفي 
خميني،  شــيرين،  اميرآباد    ، معقول، كشاورز،  پورسينا، 

موعود    ،اروند ،    انصار و شهيد     باهنر

پیشــینه اش شــاید برگردد به همان ابتدای تولد بشر، به زندگی 
غارنشــینی و اولین اشکال کنده کاری شــده بر روی دیوار. در 
کشــور ما هم پیشــینه اش را حول و حوش۴۵۰۰سال پیش از 
میلاد تخمین زده اند. این حرفه از همان زمان تا به امروز تحولات 
زیادی را پشت سر گذاشته و راه های زیادی را طی کرده است اما 
به گمان مجید رزمی، یکی از معدود هنرمندان این حرفه، هنر 
سنگ تراشی حالا آینده روشنی ندارد و رو به نابودی است. می گوید که حالا هیچ چیز در دنیا 
برایش به اندازه بیرون آوردن آثار هنری ظریف از دل تخته ســنگ های سخت بی جان، لذت 
ندارد. همین باعث می شود که پای سختی هایش هم بایستد و هیچ وقت از آن دست نکشد. 
او حالا ۴سال است که در کارگاهی در گوشه ای از مجموعه فرهنگی مصلی تاریخی صبح 
و شــب حجاری می کند. با او در همین کارگاه کوچک گفت وگو می کنیم تا از چم و خم کار 

قلم زنی و حجاری روی سنگ سردرآوریم.

 ۱۰سال ممارست برای رسیدن به حداقل درآمد
مجید رزمی متولد سال۶۰ اســت و بیش از نیمی از عمرش را به سنگ تراشی گذرانده 
اســت. بعد از دوره دبیرســتان، از همان هجده ســالگی خیلی اتفاقی با این رشته آشنا 
می شود و همان سال ها هم مدرک صنایع دستی اش را می گیرد. ۳ماه تمام زیر نظر یکی 
از معدود اســتادان مطرح آن زمان، استاد «چیتی» تمام چم و خم کار را می آموزد و بعد 
هم مشغول به کار می شــود. حالا سال هاست که به این کار مشغول است، عمده فروش 
اســت و همه رقم وســیله می فروشــد. از لیوان و قندان بگیرید تــا قابلمه های کوچک 
ید که کار صنایع دستی ۱۰ســال ممارست و تلاش می طلبد تا  ســنگی و گلدان. می گو
کمی شناخته شــوی و بتوانی حداقل درآمدی داشته باشــی. حالا بعد از این همه سال 
تجربه و از صبح تا شــب کار در کارگاه درآمدی معمولی دارد تا بتواند با آن روزگارش را 
بگذراند. تمام این ســال ها در کارگاهی شخصی در گوشه ای از خانه اش کار می کرده و 
بی کار در مجموعه ای فرهنگی  حالا ۴سال اســت پا به این مجموعه گذاشته است. خو

را هم آشــنایی با دوستان هنرمند و فضای حاکم بر آن می داند.

 طراحی روی سنگ سخت
از او می خواهم که مراحل کار حجاری را توضیح بدهد و او هم سیر تا پیاز آن را تعریف 

ید: تنها سنگی  می کند. از آوردن سنگ از معدن تا شکل دادن و طراحی روی آن. می گو
که ما برای کار از آن استفاده می کنیم سنگ سرپانتین است. چون نسبت به دیگر سنگ ها 
جنس نرمی دارد و می شــود با قلم روی آن کار کرد. این سنگ از معادنی در بولوار نماز 
استخراج می شــود. بعد در سنگ بُری به قطعات مکعبی شــکل تبدیل می شود و سپس 
در کارگاه سنگ تراشــی تراش می خورد و به هاون، گلدان و.... تبدیل می شود. بعد آن 
را منتقــل می کنیم به اینجا. اولیــن کار در این مرحله رنگ کاری اســت. قطعه را رنگ 
می زنیم و بعد از یک روز زمینه برداری، قلم زنی، ســایه دادن و... را روی ســنگ انجام 
می دهیم. تمام این ها هم با ابزاری مثل فرز انگشــتی، قلم ســایه و... انجام می شــود، 
ابزاری که کار با آن ها روی ســنگ سخت بسیار سخت اســت و خیلی وقت ها ناغافل 

توی گوشت دستمان فرو می رود!

 اگر عاشق باشی، سختی نمی بینی!
البته او این زخم ها را جزو ســختی کارشــان به حســاب نمی آورد و می گوید که ســنگ 
سخت حالا پس از گذشــت این همه ســال برای او مثل موم نرم است و رام دست هایش 
شــده اســت. حالا هر طرحی را که بخواهد می تواند روی آن بزند. البته بیشترین طرحی 
که کار می کند طرح گل و مرغ اســت که برای او تبدیل به یک جور امضای شخصی شده 
است. طرحی که نمایانگر سبک شخصی خودش است. درباره قسمت سخت این حرفه 
که از او می پرسم همه چیز را بستگی به خود هنرمند می داند و می گوید: اگر عاشق باشی 
سختی نمی بینی! و به جای کارکردن عشق می کنی. من عشق می کنم که شنبه ها صبح زود 
از خواب بیدار می شوم و تا شب در این کارگاه برای خودم کار می کنم. خیلی ها می پرسند 
خســته نمی شوی؟ حوصله ات سر نمی رود؟ جواب من همیشــه همین است. اینکه اگر 
عاشق حرفه ات باشی هیچ بخشی از آن تو را اذیت نمی کند. تنها چیزی که هنرمندان این 
رشته را می رنجاند بی توجهی به این هنر است. مردم تصورشان از صنایع دستی، کاردستی 
اســت. آن را نمی شناســند و جدی نمی گیرند. البته مقصر اصلی در این میان مسئولان 
هستند. من اگر جای مسئولان باشم به جای ســنگ اندازی حداقل زیرساخت ها را برای 
کار هنرمندان صنایع دستی ایجاد می کنم. حالا خیلی وقت ها اجازه استخراج سنگ هم 
داده نمی شــود. از طرفی ما پیشــینه  عمیق در این هنر داریم. هنری که حالا در دنیا بسیار 
کم رنگ اســت و ظرفیت این را داریم که بتوانیم آن را به دنیا معرفی کنیم و بخش صادرات 

آن را به دست بگیریم.

تنها چیزی 
که هنرمندان 
رشته  حجاری 
را می رنجاند 
بی توجهی به 
این هنر است

برگزاری کمیته 
شهرسازی در منطقه٦

هم محلی

راد

گفت وگو با هنرمند حجاری روی سنگ در مصلی تاریخی

رام كردن سنگ سخت
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مســجد حضرت علی ابن ابی طالب(ع) در انتهای پورسینا حالا چند سالی است که به 
لطف اهالی و معتمدان دلسوز محله رونق پیدا کرده است و به محلی برای مشارکت های 
مردمی به بهانه های مختلف تبدیل شده است. این بار اما حسینیه این مسجد به مدت دو 
روز تبدیل به بازارچه ای محلی برای فروش محصولات بانوان پرتلاش این منطقه شــد. 

محصولاتی از جمله ترشی، رب خانگی، کیف، کفش و...
 در شــب دوم این بازارچه و ۲۱بهمن ماه، به مناسبت پیروزی انقلاب اسلامی مراسمی 
پرشکوه با حضور اهالی برگزار شد. مراسمی با حضور فرمانده ناحیه سپاه مسلم، رئیس کمیته امداد خمینی(ره) و... 

گزارشی از برپایی بازارچه محلی برای اولین بار در محله پورسینا

فروش دستاوردهاى خانگى در حسينيه

جلسه شهرسازی با حضور معاون شهرسازی و کارشناسان مرتبط، در اتاق 
جلسات ساختمان شهرسازی برگزار شد.

۶، در این نشست ناظران، معاون  به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه
شهرسازی شهرداری منطقه۶، گفت: در این جلسه ضمن ارائه گزارش از آمار 

درآمدی راهکارهای افزایش درآمد منطقه بررسی شد.وی افزود: با وجود 
تخفیفات اعلام شده، مراجعه شهروندان به شهرداری افزایش یافته است و 
می طلبد تا پایان سال همکاران این حوزه ساعت های بیشتری در شهرداری 

حضور داشته باشند و پاسخ گوی مراجعه کننده ها باشند.

 فرصتی برای اشتغال
خیابان پورســینا را تا انتها می آیم و بالأخره مسجد علی ابن 
ابیطالب(ع) را می بینم. زنانی که مدام در حال رفت و آمد به 
مسجد هستند خبر از جنب و جوش داخل مسجد می دهند. 
وارد مسجد می شوم، پیچ حیاط را رد می کنم و به محض ورود 
هزارجور بوی جور واجور می خورد توی مشامم. بوی ترشی 
و رب و حلیم بادمجان که خانم های محله درست کرده اند 
و یکی یکی روی میز چیده اند. اما این همه ماجرا نیســت. 
بخشی از این نمایشگاه شامل صنایع دستی می شود که همه 
آن ها هنر دســت بانوان هنرمند این محله است. از کیف و 
کفش بگیرید تا مجسمه. حلیمه خانم یکی از فروشنده هایی 
اســت که زودتر از بقیه کفش های دوخته شده را جفت هم 
مرتب روی میز چیده است. از او درباره کفش ها می پرسم و 
توضیح می دهد که همه خانواده چهار نفره شان حالا کنار هم 
کفش می دوزند و در خانه برای خودشان تولیدی کفش دارند. 
یکی فوم را برش می زند، دیگری کفی را به رویی می دوزد و... 
او حالا برگزاری این نمایشگاه های محلی را فرصت خوبی 
برای ایجاد انگیزه در تولید و خوداشــتغالی می داند. در این 
نمایشگاه ها بانوان کنار کســب درآمد تجربیات خود را در 
اختیار یکدیگر می گذارند و انگیزه بیشتری برای تولید پیدا 
می کنند. زهره خانم از دیگر فروشندگان این نمایشگاه است 
که رب های خانگی خوش رنگ و لعابش را توی ظرف روی 
میز چیده است. می گوید که رب و ترشــی خانه را همیشه 
خودش تهیه می کند اما این نمایشگاه اولین تجربه او از تولید 
و اشتغال است. این تجربه برایش آن قدر مفید و در عین حال 
لذت بخش بوده است که حالا تصمیم دارد آن را ادامه بدهد 
و از این راه کسب درآمد کند و به اقتصاد خانواده کمک کند.
یکی یکی به این غرفه های کوچک ســر می زنم و داســتان 
بانوان زحمت کش و باانگیزه این محله را می شــنوم. کمی 
که می گذرد همهمه ها بالا می گیرد. جمعیت بیشتر و بیشتر 
می شــود. خانم ها یکی یکی می آیند، از این ســر تا آن سر 
حسینیه را طی می کنند، با همسایه ها خوش و بشی می کنند و 
خرید و فروش این محصولات خانگی هم انجام می شود. در 

همین گیر و دار آقای پیوندی یکی از بانیان این کار و هزار جور 
کار خوب دیگر در محله به جمع اضافه می شود. از او درباره 
جزئیات برگزاری این بازارچه محلی می پرسم و او توضیح 
می دهد: این برای اولین بار است که در این محله بازارچه ای 
برای فروش محصولات خانگی بانوان برپا شده است. قرار 
بر این است که ۱۰روز به عید نوروز هم این حرکت تکرار شود 
و غرفه هایی برای فروش محصولات خانگی داشته باشیم و 

بازار روز محله راه بیندازیم.

 بانوان آشپزخانه را به دست گرفتند
بخش دیگر این حســینیه، آشپزخانه آن است. آقای پیوندی 
من را به سمت آشــپزخانه راهنمایی می کند و من وقتی پا به 
آن می گذارم که خانم ها عدس پلو را بار گذاشــته اند و کار 
تمام شده است. خسته نباشــیدی می گویم و آقای پیوندی 
هم بعد از معرفی خانم ها درباره فعالیت آن ها در این مسجد 
توضیح می دهد: حدود سه چهار ســال پیش بانی مسجد 
طی جلساتی که داشتیم  فضای مســجد را تحویل ما داد و 
توانســتیم از طریق آن شــور و حالی در محله ایجاد کنیم. 
اوایل آشپز مسجد آقایی از محله ای دیگر بود. کم کم بانوان 
خودشان آشپزخانه را به دســت گرفتند. حالا در شب های 
محرم ۴۰۰نفر مهمان داریم. شــب های احیا، شــب های 
فاطمیه و... که پذیرایی و پخت غذای این مهمان ها و اهالی 

روی دوش بانوان این محله است.
خانم هــا از تــوی دیگ ســطل ســطل آب می ریزند کف 
آشــپزخانه و کار تمام می شــود. بعد چای تازه دم می ریزند 
توی استکان های کمر باریک. خانم های فروشنده و آشپزها 
و حتی بازدیدکننده ها می نشــینند دور هم و چای می نوشند 
و می گوینــد و می خندند. پس از آن بخــش اصلی ماجرا 
شروع می شــود. به انبوه کفش های چیده شده دم در مسجد 
یکی یکی اضافه می شود. مرد و زن و کودک و نوجوان به این 
شب نشینی دعوت هســتند. شبی به یادماندنی با هنرنمایی 
گروه ســرود بچه های محله، دختران ووشوکار و سخنرانی 

چند نفر از مسئولان.

در محـــله

آی خبــــر

سحر نیکو عقیده
 جلسه کمیته نظارتی شماره۴ شورای اسلامی شهر با هدف بررسی مشکلات محله و تصمیم گیری برای خبرنگار شهرآرا محله

احداث سوله بحران در شهرک شیرین برگزار شد.
به گزارش شهرآرامحله، در این نشست که نوروزی، رئیس کمیته نظارتی شماره۴ شورای اسلامی شهر، 
گندمی و حسینی پویا، دیگر اعضای شورای اسلامی شهر و حیدری، شهردار منطقه۶ حضور داشتند، در 
ابتدای جلسه نوروزی ضمن اشاره به سرانه کم منطقه۶ در زمین ساخت سوله بحران بیان کرد: ما به ۶۵پایگاه 
مدیریت بحران در شهر نیاز داریم و در حال حاضر فقط ۱۴سوله بحران داریم. این در حالی است که امروز 

به اهمیت وجود این سوله ها در مناطق پی برده ایم.

  سالن های چند منظوره بحران
 وی افزود: بحران خبر نمی کند، به ویژه در مناطق محروم  به مسئله بحران باید جدی تر نگاه و تعمق شود.

 در این سوی شهر عواملی مثل زلزله و سیل می توانند تبعات سنگین تری داشته باشند.
این عضو شورای اسلامی شهر مشهد ادامه داد: جدا از این موضوع این سالن ها چند منظوره هستند و 
می توانند کاربری های دیگری از جمله کاربری ورزشی هم برای اهالی داشته باشند و موقعیت مکانی 
این سالن ها باید به گونه ای باشد که دسترسی آن برای ساکنان آسان و ترجیحا کنار پارک و مجموعه 

ورزشی باشد.
وی اظهار داشت: سرانه منطقه۷، ۶، و ثامن در این حوزه بسیار کم است و بعضی مناطق هم بدون پایگاه 

کید شود. هستند که باید در این مسئله تجدید نظر و بر ساخت و تجهیز این سوله ها تأ

 مکان یابی برای احداث سوله های بحران در منطقه
کید بر موقعیت مکانی این سوله ها  گندمی، عضو کمیته نظارتی شماره۴ منطقه۶، هم در ادامه ضمن تأ
بیان کرد: در حوالی کال امیرآباد هم موقعیت مناسبی برای ساخت سوله است به طوری که می توان چند 
سالن را آنجا کنار هم احداث کرد. این محدوده تراکم جمعیت دارد و نیاز به این سالن احساس می شود 
و علاوه بر آن ساکنان منطقه۵ هم می توانند از این سالن ها استفاده کنند. یک پارکینگ هم کنار پارک امید 
در انتهای حر۵۴  قرار دارد که می تواند به همین منظور استفاده شود اما ایراد آن، این است که دور تا دور 
یل  دیوارهای آستان قدس رضوی است و ما باید با این سارمان هم مکاتبه داشته باشیم و در صورت تحو
زمین ها، پروژه را عملی کنیم. پیش از این هم بحث الحاق این زمین را به پارک برای توسعه آن مطرح 

کردیم اما با آن موافقت نشد.

 دو سوله بحران در  یک منطقه
در ادامه جلسه دهقان نیری، کارشناس بحران منطقه۶، درباره پایگاه هایی که در حال حاضر در منطقه۶ 
احداث شده اند، توضیح داد: در این منطقه دو سوله شهید باهنر و سوله در دست احداث شهرک شیرین 
را داریم. سالن باهنر در مجاورت ایستگاه آتش نشانی و کلانتری شهید باهنر قرار دارد. در سال۹۰ قرارداد 
احداث آن بسته می شود و سال۹۱ توسط شرکت همیار سازه توس با متراژ ۹۰۰متر مربع ساخته می شود. 
طبقه همکف این سالن دارای سالن توپی و دفتر پیشگیری از بحران و مجموعه سلامت و... است. در طبقه 

اول هم سالن اجتماعات دوام ثامن، سالن بدن سازی، سالن رزمی و نمازخانه را داریم.
وی در ادامه درباره سالن در دست احداث واقع در شهرک شیرین توضیح داد: این سالن در بولوار بسیج، انتهای 
بولوار پانیذ و در کنار زمین ورزشی شهید غریب زاده با متراژ ۹۰۰متر مربع احداث می شود. در حال حاضر 
مناقصه آن برگزار شده و به شرکت ژرف پیمان طوس واگذار شده است. هزینه جذب اولیه آن ۱۵میلیارد ریال 
و هزینه نهایی آن هم ۴۵میلیارد ریال است. قرارداد این پروژه در هفته جاری منعقد می شود و در همان هفته 

ساخت آن شروع می شود. 

در نشست کمیته نظارتی منطقه بررسی شد

احداث سوله بحران در «شهرك شيرين»احداث سوله بحران در «شهرك شيرين»
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محلات منطقه ما : چهنو، كارمند    ان اول، اســوه هاى 
دفاع مقدس، كارمند    ان د    وم، محمد    آباد    ، شهيد  مصطفي 
خميني،  شــيرين،  اميرآباد    ، معقول، كشاورز،  پورسينا، 

موعود    ،اروند ،    انصار و شهيد     باهنر

مردمک

همزمان با ایام دهه 
مبارک فجر
 ورزش باستانی 
زورخانه ای با حضور 
قهرمان میل بازی 
ایران اجرا شد.

موقعیت تصویر:  
١٧ شهریور

معاونان و رؤسای ادارات منطقه۶ با حضور در منزل 
شهید «سعید فعال جدی» از خانواده این شهید 

گران قدر تقدیر کردند.

فرماندار مشهد به همراه رئیس کمیسیون ویژه مناطق 
پیرامونی و کم برخوردار شورای اسلامی شهر از 

شهرک های پردیس و شهید بهشتی بازدید کردند.

بازديد فرماندار از «پرديس» و «بهشتى» قدردانى از مادر شهيد «فعال جدى»

سامان دهى كارتن خواب
میدان  در  کارتن خواب  خانمی  شهروند:  
این  در  را  او  می کند.  اتراق  همیشه  عباس پور 
و  هدایت  گرم خانه ها  از  یکی  به  سرد  هوای 

سامان دهی اش کنید.

مرکز  به  و  جمع آوری  مورد   :137 پاسخ 
رسیدگی و سامان دهی آسیب دیدگان اجتماعی 

ارجاع شد.

آخرین خبر

صاحب امتیاز: شهرداری مشهد  
مدیر  مسئول شهرآرا: مجیدخرمی

سردبیر شهرآرا محله: رضا سلیمان نوری  
مدیر منطقه۶شهرآرا: سینا عمرانیان           
دبیر شهرآرا محله منطقه۶: انسیه شهرکی

تلفن شهرآرامحله منطقه۶:  ۳۳۶۶۰۲۰۴                                                                                                                         

تلفن دفتر مركزی: ۳۷۲۸۸۸۸۱-۵ 
تلفن روابط عمومی: ۳۷۲۴۳۱۱۰ 

نمابر:  ۳۷۲۳۸۳۱۰ 
شماره پیامک:۳۰۰۰۷۲۸۹ 

دفتر مرکزی روزنامه شهرآرا:  میدان شهدا
 نبش دانشگاه یک 

دفتر منطقه۶: خیابان مصلی، بین مصلی۱و۳، 
بوستان رز

mahalle6@ shahrara.ir :پست الکترونیک
@ShahraraMahaleh  :کانال شهرآرا محله

دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از:  
shahraranews.ir

این ســتون به حرف مردم و پیام های ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان می توانند 
مشــکلات محلــه خــود را با شــماره تماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

در نشستی که با حضور معاون خدمات شهری 
شهرداری مشهد برگزار شد، برنامه های استقبال از بهار 

تشریح شد.

گام نخست آذين بندى نوروزى معابر

به گزارش شهرآرامحله، رئیس اداره خدمات شهری منطقه۶    
گفت: در این جلسه ابتدا جزئیات برنامه استقبال از بهار۹۹ 
بررسی شد.حمید مهدوی نیا افزود: بخشی از جلسه به 
چشم اندازها برای سال جدید پرداخته شد، موضوعاتی 

مثل رفت و روب ها، جمع آوری زباله و... .
وی گفت: برای طرح استقبال از بهار نورپردازی و آذین بندی 
معابر مشــخص به عنوان نمونه میدان شهدای گوهرشاد، 
میدان عدالت، پل شهید عباس پور و بزرگ راه بسیج اعتبار 
۴۸۰میلیون تومانی اختصاص داده شد.وی ادامه داد: در 
راســتای همین طرح پارکینگ پارک رجــا هم برای اجرای 
تمامی جشــن های نوروزی در طرح استقبال از بهار آماده 
خواهد شد.مهدوی نیا با اشــاره به اینکه در بحث عمرانی 
بیش از یک میلیارد تومان اعتبار در بخش خدمات شهری در 
سال۹۸ بودجه صرف شد، افزود: بخشی از  این نشست، به 
بررسی درخواست های مردمی در طول سال در قالب۱۳۷، 

بازدیدها و... و عملکرد حوزه خدمات شهری منطقه بود.

نگهدارى گوسفند در منزل!
شهروند: مالکی در خیابان پورسینا ۵۱ ممیز 
تعداد زیادی گوسفند  به نگهداری  اقدام   ۲۴
داخل حیاط خود می کند. لطفا به این مالک 

محترم اخطار دهید.

شده  ابلاغ  و  صادر  اخطاریه    :137 پاسخ 
است.

دریافتی

شهردار   منطقه،  شهرداری  عمومی  روابط  گزارش  به 
منطقه۶  در این دیدار گفت: خانواده شهدا سرمایه های 
ارزشمندی برای اسلام و انقلاب هستند و بی شک صبر و 
چه  و  مقدس  دفاع  سال های  در  چه  بزرگان  این  پایداری 
بعد از آن رمز ماندگاری انقلاب و آرمان های امام راحل 

بوده است.
حیدری افزود: خانواده شهدا و در رأس آن مادران و همسران 
شهیدان با تأســی از بانوی بزرگ اســلام حضرت فاطمه 
زهرا(س) و الگو قرار دادن این نمونه کامل صبر، استقامت 
وتقوا همواره همراه و همیار آرمان های انقلاب پیش رفتند و 
ولادت این بانوی بزرگ بهانه ای شد تا بار دیگر با حضور در 
منزل شهدا از زحمات مادران این عزیزان تقدیر کنیم و یاد و 

خاطره شهدای اسلام و انقلاب را گرامی بداریم.
 حسین حسامی، فرمانده بسیج شهرداری و شورای اسلامی 
شهر مشهد، نیز با حضور در منزل شهید «سعید فعال جدی» 

از خانواده این شهید والامقام تقدیر کرد.

چراغ هاى خاموش در شب!
شهروند:  چراغ های تزئینی زیر پل سواره رو زیر 

پل شهید عباس پور شب هنگام خاموش است!

پاسخ 137: بیش از ۴سال از سرقت چراغ های 
و  گستردگی  به  توجه  با  و  می گذرد  یادشده 
تخریب انجام شده درخواست اعتبار برای این 
عمرانی،  و  فنی  معاونت  حوزه های  از  منظور 
خدمات شهری و زیباسازی شهری انجام شده 
اعتبار  تخصیص  سال۹۹  در  چنانچه  است. 

انجام شود، نورپردازی می شود.

ناحیه    رئیس  تفضلی،  امین  محله،  شهرآرا  گزارش  به 
محمدرضا  بازدید  در  گفت:  باره  این  منطقه۶،در  یک 
رئیس  فیضی،  رمضانعلی  و  مشهد،  فرماندار  هاشمی، 
کمیسیون مناطق کم برخوردار شهر، و همچنین حیدری، 
این  دیوارکشی  درباره  پردیس  شهرک  از  شهردارمنطقه 
شده  تبدیل  اهالی  از  خیلی  دغدغه  به  حالا  که  شهرک 
است گفت و گو شد.تفضلی افزود: یکی از دغدغه های 
اصلی اهالی درباره این دیوارکشی بسته شدن ورودی ها 
و خروجی هایی است که این سال ها بدون ضابطه ایجاد 
شده است. این ورودی ها استانداردهای لازم را ندارد و 
مشکلات دیگری را هم به وجود آورده اند. از جمله این 
مشکلات می توان به اخلال در امنیت شهرک و نازیبایی 
محدودشدن  صورت  در  گفت:  کرد.وی  اشاره  آن  چهره 
بیرون از شهرک ورودی هایی برای آن  به  دسترسی اهالی 
در نظر گرفته خواهد شد تا نه تنها رفت و آمد مردم مختل 

نشود  بلکه تسهیل در عبور و مرور ایجاد شود.  


